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کدام دلجویی؟
مراسم معرفی برترین های لیگ 

بیست وسوم هم خالی از حاشیه نبود
 

بعد از چندین سال وقفه، امسال بالاخره مراسم 
معرفی برترین های لیگ برتر برگزار شد و سازمان 
لیگ تیم ها و نفرات برگزیده فصل بیست وسوم را 
انتخاب کرد. در مهم ترین آیتم ها، پرسپولیس و 
اوســمار ویرا بهترین تیم و مربی شدند و رامین 
رضاییان هم مرد سال فصل گذشته لقب گرفت. 
این مراسم البته چندان خالی از حاشیه هم نبود. 
برخی پرسپولیسی ها به انتخاب رضاییان به عنوان 
بهتریــن بازیکن فصل قبل اعتراض داشــتند و 
به طور کلی ســهمیه تیم قهرمــان را در بخش 
برترین ها کــم می دانســتند. همچنین علیرضا 
بیرانوند، ســنگربان سابق پرســپولیس هم که 
این فصل راهی تراکتور شده و از چشم هواداران 
افتاده، با انتشــار پیامی در صفحه شخصی اش 
رسیدن حســین حسینی به دســتکش طلایی 
را تبریک گفت که قرمزها ایــن حرکت او را هم 
به عنوان مصداقی دیگــر از لجبازی های بیرو به 
شمار آوردند! با این همه اما شــاید جالب ترین 
بخش ماجرا، گلایه مدیرعامل استقلال در پایان 

مراسم بود.
فرشــید ســمیعی هنگام خروج از مراسم معرفی 
برترین های لیگ بیست وســوم گفته: »بهتر بود 
مسئولان فدراسیون به خاطر اتفاقاتی که در هفته 
پایانی رخ داد از اســتقلال دلجویی می کردند.« 
اینجاســت که به اصطلاح می گویند می فهمم چه 
می گویی اما متوجه نمی شــوم! بله؛ کارشناسان 
داوری گواهــی کردند که گل منجــر به قهرمانی 
پرسپولیس توسط گئورگی گولسیانی در شرایط 
آفســاید به ثمر رسیده اســت. خب الان چه باید 
می کردند؟ جام را از آنهــا می گرفتند و می دادند 
به شــما؟ بعد هــم همین کارشناســان در طول 
فصل نظراتی دادند که حداقل 2برنامه تلویزیونی 
براســاس آنها جدول تهیه کردند و روشــن شد 
استقلال اگر بیشتر از پرسپولیس سود نبرده باشد، 
کمتر هم نبرده؛ خب آن را بایــد چه می کردند؟ 
دوباره جام را از شما می گرفتند و می دادند به آنها؟! 
بعد از اظهارات ســمیعی، پیمــان حدادی، عضو 
هیأت مدیره پرســپولیس هم جواب او را داد که 
تقریبا شامل همین مطالب می شد. حالا که فصل 
جدید در حال آغاز شدن است، از صمیم قلب آرزو 
می کنیم کمی از بار این حواشی زرد و خسته کننده 

و مظلوم نمایی بی پایان تیم ها کاسته شود.

نكته بازی

به یاد آن جمله تاریخی!
خبر خوش اینکه بعــد از چیزی حدود یک دهــه غیبت، حمیدخان 
درخشان دوباره به دنیای مربیگری بازگشــته و قرار است برای فصل 
جدید، هدایت داماش گیلان را در دســته اول بر عهده داشــته باشد. 
درخشــان در آخرین تجربه مهم دوران حرفه ای اش، پرســپولیس را 
مربیگری کرد. او فصل چهاردهم در یک جابه جایی جنجالی جانشین 
علی دایی شــد و بعد نیمکت را تحویل برانکو داد. نتایج درخشــان در 
پرســپولیس پرفراز و فرود بود و او اگرچه مثلا دربــی را برد اما از پس 
نفت مسجد سلیمان 9نفره برنمی آمد. امروز شاید مشهورترین جمله 
درخشــان در این دوران، حرفی باشد که در آخرین نشست خبری اش 
به زبان آورد: »یارو نمی زنه تو گل من مقصرم؟ الان من برم پرسپولیس 
درست می شه؟« و در کمال شگفتی او رفت و پرسپولیس درست شد. این 

بار البته امیدواریم حضور حمیدخان به داماش کمک کند، نه رفتنش!

درویش را نمی خری؟
میل بی مهار تراکتور برای خرید بازیکنان پرسپولیسی ادامه دارد. این 
اشتها چنان است که بعد از فسخ قرارداد مهدی عبدی با سرخپوشان 
تهرانی، تراکتوری ها بار دیگر این بازیکن را در اختیار گرفتند. این در 
حالی است که عبدی نیم فصل دوم فصل گذشته را به طور قرضی در 
تراکتور توپ زد و عیارش معلوم شد. او با وجود شروع خوبش در تبریز، 
دوباره دچار افت شد و نیمکت نشینی را تجربه کرد. با این حال حتی 
همین تجربه نزدیک هم نمی تواند مانع از علاقه شدید مدیران آن باشگاه 
برای جذب بازیکنان سابق پرسپولیس باشد. به این ترتیب عبدی بعد از 
علیرضا بیرانوند، دانیال اسماعیلی فر و مهدی ترابی به چهارمین بازیکن 
قرمزها تبدیل شد که سر از تبریز در می آورند. با این روند، هیچ بعید 
نیست تابستان سال بعد محمدرضا زنوزی، خود رضا درویش مدیرعامل 

پرسپولیس را هم تراکتوری کند!

رنگ این مدال ها، طلایی تر شد
گاهی از رفتارهای غیرحرفه ای برخی ورزشکاران انتقاد می کنیم اما 
هرگز انصاف نیست اگر از کنار کارهای زیبای آنها هم بی تفاوت بگذریم. 
مثلا نوع برخورد برخی مدال آوران بی حاشیه کاروان ایران در المپیک 
پاریس با این افتخار بزرگ واقعا ســتودنی بود. سعید اسماعیلی که 
خودش با نان کارگری بزرگ شده، مدال طلایش را به قشر کارگران 
ایران زمین تقدیم کرد. به این ترتیب او عــلاوه بر اینکه به این طبقه 
شریف، حلال خور و بزرگوار ادای دین کرد، می تواند الگو و الهام بخش 
استعدادهای این قشر هم باشد که دنبال رویاهایشان بروند. از سوی 
دیگر هادی ســاروی، دیگر طلایی فرنگی کار ایران هم مدالش را به 
مادرش تقدیم کرد و او را قهرمان واقعی دانست. چقدر لذت بردیم از 
سادگی و قدرشناسی این بچه ها. این مدال ها، حالا طلایی تر است و 

جلوه زیباتری دارد.

با با عصــــاعصــــا هم  هم 
امیرحسین اعظمی|  اکبر میثاقیان در  71 سالگی همچنان یکی از خاص ترین 
مربیان فوتبال ایران است که برخلاف هم دوره ای هایش، قصد بازنشسته شدن 
ندارد. او  بین مربیان ایرانی رکورددار صعود از لیگ دسته اول به لیگ برتر است و 
5 بار با ابومسلم، شموشک نوشهر، شهرداری تبریز، آلومینیوم هرمزگان و پدیده 
مشهد این موفقیت ها را جشن گرفته است. میثاقیان در فصل گذشته هم هدایت 
تیم دسته دومی شهرداری نوشهر را برعهده داشت که همراه با این تیم به لیگ 
دسته اول صعود کرد. او در فصل جدید سرمربی تیم پرطرفدار سپیدرود رشت 
شده؛ تیمی که در لیگ دسته دوم حضور دارد و میثاقیان با صراحت تأکید می کند 
که با سپیدرود هم به لیگ دسته اول صعود خواهد کرد. میثاقیان که برخلاف 
گذشته چندان اهل گفت وگو با رسانه ها نیست، در مصاحبه با همشهری ورزشی 

به سؤالات پاسخ می دهد.

  دلتان برای مربیگری در لیگ برتر تنگ نشده است؟
خیلی ها می گویند که می توانی در لیگ برتر مربیگری کنی. الان خیلی از مربیانی 
که هم دوره  من بودند، دیگر فعالیت نمی کنند، مثل فیروز کریمی، فرهاد کاظمی، 

حسین فرکی، رسول کربکندی، غلامحسین پیروانی و....

  این نفراتی که اسم بردید، همچنان می توانستند در لیگ 
برتر مربیگری کنند؟

بله، چرا نتوانند؟ آقا فیــروز و آقافرهاد جزو بهترین های ایران هســتند و همه 
می دانند از لحاظ فنی و تاکتیکی در چه سطح بالایی قرار داشتند. همین آقای 
فرکی چند سال پیش سپاهان را قهرمان لیگ کرد. آنها خودشان نمی خواهند 
که مربیگری کنند. یک بار با آقای فرکی حرف می زدم و نظرش این بود که فشار 
مربیگری خیلی بالاست. همین الان که مربیگری می کنم 

دست هایم می لرزد.

  اگر موقعیتی پیش بیاید، 
دوباره به لیگ برتر برمی گردید؟

من ســال ها در لیگ برتر مربیگری 
کردم و دیگر دغدغه دیده شــدن، 
عکس انداختــن و مصاحبه  ندارم. 
در این سال ها رسانه ها به من لطف 
داشتند و هیچ وقت گذشته را از یاد 
نمی برم. الان در لیگ یک و لیگ 2 
خیلی بیشــتر لذت می برم چون 
می خواهم  کار بزرگ و مهمی  انجام 
بدهم. اگر در لیگ برتر باشــم و تیمم 
دهم شــود، چه فایده ای برای من دارد؟ 
قهرمان  شدن و به دست آوردن موفقیت 

خیلی شیرین است و از اینکه هواداران یک تیم را خوشحال کنم، لذت می برم. 
در همین شهرداری نوشهر وقتی کار را شــروع کردیم، تیم 200تماشاگر هم 
نداشت ولی وقتی صعود کرد، شهر تعطیل شد و همه خوشحال بودند. این برای 
من خیلی با ارزش اســت. من سختی کشیدن را دوســت دارم و همیشه دنبال 
ماجراجویی هستم. من مریضِ فوتبال هســتم و همیشه دوست دارم کارهای 

سخت انجام دهم.

  در مربیگری از متدهای روز دنیا استفاده می کنید یا همچنان 
روی سبک های قدیمی تأکید دارید؟

من تمام مســابقات مهم فوتبال اروپا را دنبال می کنم و  سال ها هر جا رفته ام، 
سعی کرده ام از مربیان تحصیل کرده و به روز استفاده کنم. فوتبال روز به روز در 
حال پیشرفت است و اگر مطالعه نداشته باشید و بازی ها را دنبال نکنید، قطعا 

عقب می افتید.

  قصد بازنشسته شدن ندارید؟
نه، به این موضوع فکر نمی کنم. من در آینده حتی با عصا هم مربیگری می کنم 
چون خودم را آدم با عرضه ای می دانم، البته ببخشید که اینطور صحبت می کنم. 
خودم هم نمی دانم چرا بیمار فوتبال و بیمار زمین چمن هستم. من بدون فوتبال 
می میرم. در همین بازی آخر به بچه ها گفتم که شما صعود کنید، من دیگر هیچی 
نمی خواهم و از مربیگری کنار می روم ولی چند دقیقه بعد به خودم گفتم این چه 

حرفی بود زدی، من نمی توانم بدون فوتبال در خانه بمانم.

  فصل جدید در سپیدرود رشت هستید. این تیم هم به لیگ 
یک صعود می کند؟

شک نکنید با کمک خدا این اتفاق هم رخ می دهد.

  دیگر مثل گذشته به بازیکنان شوک نمی دهید؟
نه، الان دیگر همه  چیز با 20-10سال پیش فرق کرده است. الان باید آرام تر باشم.

   مدتی فشار مربیگری باعث شده بود با بیماری معده مواجه 
شوید، درست است؟

بله، هنوز هم مشکل دارم و خیلی وقت ها دوست ندارم غذا بخورم. در این سال ها 
همسرم هم سختی کشیده و همیشه کنار من بوده است. او مجبور است از این 

شهر به آن شهر برود و همراه من باشد.

   بین خارجی ها، مربی مورد علاقه تان چه کسی است؟
من از قدیم طرفدار فرگوسن بودم ولی الان یورگن کلوپ را دوست دارم. او در 
کنار زمین جنب و جوش زیادی دارد و برخی مواقع خشن می شود. تیم های کلوپ 

خوب می دوند و عالی پرس می کنند.

اکبر میثاقیان 

سال ها ست از لیگ 

برتر فاصله گرفته اما هنوز در 

دسته های پایین مربیگری می کند. 

او اعتقاد دارد مریض فوتبال است 

 و سختی کشیدن را

دوست دارد

مربیگــری می کنممربیگــری می کنم

قصه صعود
واقعیــت ایــن اســت کــه صعودها را 

نمی شمارم ولی خوشحالم که این اتفاق رقم خورده 
است. البته ســال های قبل در چند تیم هم کار کردم که 

در رده دوم جدول بودیم ولی اختلاف هایی پیش آمد و جدا 
شدم؛ نمونه اش داماش، ویستاتوربین، خونه به خونه  یا بادران. با 
مس کرمان هم به پلی آف آمدیم ولی آنجا به استقلال خوزستان 
باختیم. در این ســال ها یا در تیم هایی کار کردم که قهرمانی 

می خواســتند یا در خطر ســقوط قرار داشــتند؛ مثل 
راه آهن، ملوان، ســیاه جامگان و... همیشــه فشار 

روی من زیاد اســت و تحمل این فشار 
کار هــر آدمی نیســت.
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